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1. Pierwsze inauguracyjne posiedzenie Komitetu Monitorujqcego Program Regionalny Fundusze

Europejskie dla Opolskiego 2021-2027 (KM FEO 2021-2027) miało miejsce 10 lutego 2023 r. w sali

konferencyjnej im. Orla Białego Urzędu Marszałkowskiego w Opolu.

W posiedzeniu Komitetu, któremu w pierwszej części przewodniczył Pan Andrzej Buta, Marszałek
Województwa Opolskiego uczestniczyło 87 osób, natomiast kworum wymagane do podejmowania
uchwal zostało zapewnione poprzez udział 43 osób z prawem głosu (członkowie lub zastępcy). Imienna

lista uczestników spotkania stanowi zatqcznik nr 1 do protokotu.

2. Przyjecie programu I posiedzenia KM FEO 2021-2027.

Przewodniczący KM FEO 2021-2027 powitał uczestników zebranych na sali oraz połączone on-line
przedstawicielki Komisji Europejskiej Panią Katarzynę Głowacką — Rochebonne oraz Panią Elizę Przetak.
Serdecznie podziękował za dotychczasową współpracę oraz duże zaangażowanie i czynny udział
wszystkim zainteresowanym w przygotowaniu programu regionalnego Fundusze Europejskie dla
Opolskiego 2021-2027 (FEO 2021-2027). Przewodniczący podkreślił, iż jest to wspólne dzieło, które
zostało napisane doświadczeniami, praktyką, refleksjami, jako narzędzie do realizacji przedsięwzięć dla
mieszkańców województwa opolskiego. Zaznaczył również, iż program zawiera wiele nowych wyzwań
i działań w wymiarze realizacyjnym. Następnie Pan Andrzej Buta podkreślił z satysfakcją, iż jest to
pierwsze w Polsce posiedzenie regionalnego Komitetu Monitorującego nowej perspektywy finansowej.
Następnie przystąpiono do zatwierdzenia programu I posiedzenia KM FEO 2021-2027, który został
przyjęty jednogłośnie.

3. Uroczyste wręczenie Aktów Nominacyjnych członkom KM FEO 2021-2027

Tradycją prac w KM RPO WO 2014-2020 jest wręczanie wszystkim członkom Komitetu aktów
nominacyjnych, które są zarówno podziękowaniem za zainteresowanie niejednokrotnie niełatwą pracą,
jak i zachętą do czynnego uczestnictwa w gremium, które realizuje cele w zakresie rozwoju
województwa opolskiego. Kontynuując tradycję wszyscy członkowie KM FEO 2021-2027 otrzymali akty
nominacyjne, które zostały wręczone przez Przewodniczącego Komitetu oraz Panią Zuzannę Donath —
Kasiurę — Wicemarszałek Województwa Opolskiego.
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4. Regulamin Komitetu Monitorujacego Program Regionalny Fundusze Europejskie dla Opolskiego 2021-

2027 zaprezentował Pan Jacek Partyka — Zastępca Dyrektora Departamentu Funduszy Europejskich.

Pan Dyrektor omówił podstawy, zasady i zadania pracy KM FE0 2021-2027. Następnie omówił uwagi,
które wpłynęły z różnych instytucji do zapisów Regulaminu Komitetu Monitorującego Program
Regionalny Fundusze Europejskie dla Opolskiego 2021-2027 zwanego dalej Regulaminem KM.
Od przedstawiciela Politechniki Opolskiej wpłynęły uwagi o charakterze technicznym, które zostały
w większości uwzględnione i zapisane w projekcie Regulaminu KM. Uwaga dotycząca posiedzenia w
trybie obiegowym, nie została uwzględniona, Pan Dyrektor wyjaśnił, iż tryb obiegowy dotyczy
podejmowania uchwal, ale nie jest formą posiedzenia Komitetu. Z Komisji Europejskiej wpłynęła uwaga
dotycząca Konwencji o prawach osób niepełnosprawnych (KPON) i Karty Praw Podstawowych (KPP),
którą uwzględniono i zapisano w projekcie Regulaminu KM. Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi
przestało uwagi techniczne dotyczące ujednolicenia zapisów w Regulaminie KM, które również zostały
uwzględnione. Ponadto uwagi wymagające analizy zgłosił również Komitet Obrony Demokracji, ale Pan

Dyrektor zasugerował przyjęcie dokumentu w obecnej wersji oraz zapewnił o możliwości jego zmiany po
rzetelnej analizie. W trakcie dyskusji zgłoszono kolejne uwagi:

•:* Krzysztof Smolnicki Prezes Zarządu Fundacji Ekorozwoju poinformował, iż zgłosił w dniu 10 lutego
2023r. uwagę dot. kosztów funkcjonowania partnerów społecznych pod kątem zgodności z zakresem
wzmacniania zdolności instytucjonalnych właściwych partnerów z Rozporządzeniem Delegowanym
Komisji (UE) nr 240/2014 w sprawie europejskiego kodeksu postępowania w zakresie partnerstwa
w ramach europejskich funduszy strukturalnych i inwestycyjnych.

‹. Pani Bożena Sękalska Ministerstwo Funduszy i Polityki Regionalnej wniosła uwagę wynikającą z zapisów
Wytycznych dotyczących komitetów monitorujqcych na lata 2021-2027, dot. ujęcia w Regulaminie KM
przesłanki usunięcia członka KM w wyniku utraty przez niego nieposzlakowanej opinii, która została
uwzględniona w dokumencie.

Przewodniczący nawiązując do sugestii Pana Dyrektora poprosił o przyjęcie Regulaminu KM oraz
zapewnił o analizie uwag do jego treści, które wpłynęły w ostatniej chwili i ich ewentualne
wprowadzenie do kolejnej wersji dokumentu. Następnie przystąpiono do glosowania nad:

D Uchwalą Nr 1/2023 Komitetu Monitorującego FE0 2021-2027 z dnia 10 lutego 2023 r. w sprawie
zatwierdzenia Regulaminu Komitetu Monitorującego Program Regionalny Fundusze Europejskie dla
Opolskiego 2021-2027, którą przyjęto większością głosów (37 osób głosowało za przyjęciem,
6 osób wstrzymało się).

W konsekwencji zgłoszonych uwag, formalnie złożono wniosek o powołanie Grupy roboczej ds. Prac nad

Regulaminem. Wniosek został przyjęty większością głosów, 5 osób wstrzymało się, a 3 osoby wniosły
glos sprzeciwu. Przewodniczący poprosił, aby osoby chętne do pracy w Grupie roboczej ds. Prac nad

Regulaminem zgłosiły się do Sekretariatu KM. Uchwała ws powołania Grupy zostanie przyjęta na
kolejnym posiedzeniu Komitetu.

5. Podpisanie i złożenie oświadczenia członka Komitetu/zastępcy członka Komitetu/obserwatora
w Komitecie

Po przyjęciu Regulaminu KM:
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• każdy członek Komitetu i jego stały zastępca ma obowiązek podpisania oświadczenia potwierdzającego
jego gotowość do prac w Komitecie zgodnie ze wzorem zawartym w załączniku nr 3 do Regulaminu KM;

• każdy obserwator i zastępca obserwatora w Komitecie ma obowiązek podpisania oświadczenia
i deklaracji reprezentanta zgodnie ze wzorem zawartym w załączniku nr 4 do Regulaminu KM;

• Przedstawiciele Komisji Europejskiej nie składają oświadczeń i deklaracji reprezentanta.

Uczestnicy spotkania (członkowie/zastępcy członków/obserwatorzy) podpisali otrzymane wcześniej
deklaracje i złożyli w Sekretariacie Komitetu.

6. Wybór Zastępcy Przewodniczącego KM FE0 2021-2027

Na zastępcę Przewodniczącego KM FE° 2021-2027 wskazana została Pani Zuzanna Donath-Kasiura,

Wicemarszałek Województwa Opolskiego.

Uchwała Nr 2/2023 Komitetu Monitorującego FE° 2021-2027 z dnia 10 lutego 2023 r. w sprawie
wyznaczenia zastępcy Przewodniczącego Komitetu Monitorującego Program Regionalny Fundusze
Europejskie dla Opolskiego 2021-2027 została przyjęta jednogłośnie.

7. Fundusze Europejskie dla Opolskiego 2021-2027 — ogólny zarys programu regionalnego zaprezentowała
Pani Karina Bedrunka Dyrektor Departamentu Funduszy Europejskich. Szczegółowe informacje zostały
zawarte w Prezentacji stanowiqcej zatqcznik nr 2 do protokołu.

Przewodniczący uzupełnił wypowiedź Pani Dyrektor zapraszając do udziału w planowanych w miesiącu
marcu br. spotkaniach w subregionach. Zaznaczył, iż w pierwszej kolejności zostaną uruchomione
nabory dotyczące rynku pracy dla pracowników i pracodawców. Następnie Przewodniczący otworzył
dyskusję:

‹. Pani Małgorzata Stelnicka — Zastępca Prezydenta Miasta Opola zapytała, czy jest jakiś limit dotyczący
liczby projektów niekonkurencyjnych. Poprosiła również o wyjaśnienie, czy jest limit na poziomie
programu na projekty własne, i tym samym, z czego wynika, iż tak dużo pieniędzy zostało przekazanych
na projekty własne. Zaznaczyła, iż projekty własne w liczbie ok. 44 zabierają 1/3 programu tj. około 360
mln EUR. Dodała, iż duża liczba projektów własnych ogranicza innym potencjalnym beneficjentom
dostęp do niektórych obszarów np. w obszarze dotyczącym szkól zawodowych.

• Marszałek Andrzej Buta w odpowiedzi odniósł się do istoty projektów własnych, które są dedykowane
samorządom i instytucjom/jednostkom podległym, przede wszystkim biorąc pod uwagę perspektywę
potencjału realizacyjnego. Podkreślił, iż Samorząd chce kontynuować realizację projektów własnych np.
przedsięwzięć dla szkolnictwa zawodowego dla rynku pracy (54 szkoty zawodowe). Innym przykładem
projektu własnego, dodatkowo wynikającego z sytuacji epidemicznej Covid, byt projekt dotyczący
zakupu wyposażenia dydaktycznego dla szkól podstawowych, tj. 9 tysięcy laptopów, które zostały
przekazane do dyspozycji lokalnym jednostkom samorządowym. Ponadto przywołał przykłady projektów
własnych, realizowanych przez Samorząd na rzecz innych samorządów, podkreślił, iż są to projekty
realizowane w partnerstwie i dedykowane wszystkim mieszkańcom województwa opolskiego. Zaznaczył,
iż prawie dwukrotny wzrost środków ze 144 mln EUR w perspektywie 2024-2020 do 260 mln EUR
w perspektywie 2021-2027 przeznaczonych do dyspozycji subregionów świadczy o dużej dozie zaufania
w kwestii współpracy, w zakresie wdrażania środków unijnych.
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•:* Pani Karina Bedrunka w uzupełnieniu dodała, iż zarówno projekty konkurencyjne, jak
i niekonkurencyjne wybierane są w oparciu o ustawę wdrożeniową oraz wytyczne dotyczące zasad
wyboru, w których nie ma mowy o limicie projektów. Jednakże projekty niekonkurencyjne muszą spełnić
dwa warunki wskazane w dokumentach. Podkreśliła ważną rolę projektów partnerskich w realizacji
założeń programu regionalnego i dodała, iż dwa lata opóźnienia mają ogromny wpływ na terminowość
realizacji projektów, co oznacza konieczność realizacji zadań z partnerami województwa opolskiego.
Ponadto Zarząd Województwa Opolskiego jest odpowiedzialny za wydatkowanie i certyfikowanie
środków unijnych, zgodnie z zasadami Rozporządzenia ogólnego. Jednocześnie Pani Dyrektor
podkreśliła, iż wszystkie szkoty zawodowe zostaną ujęte w jednym projekcie.

•:• Pani Małgorzata Stelnicka odnosząc się do wypowiedzi swoich przedmówców zaznaczyła, iż Miasto
Opole również realizowało projekty partnerskie w ramach Aglomeracji Opolskiej, dlatego zapytała, jakie
są szanse partycypowania w projektach własnych samorządu. Ponadto nie zgodziła się z tezą projektów
własnych, zwracając uwagę, iż Miasto Opole ma ograniczony dostęp do środków, gdyż w niektórych
działaniach FE0 2021-2027 zaplanowane zostały do realizacji tylko projekty własne Samorządu
Województwa Opolskiego w trybie niekonkurencyjnym. Poprosiła o więcej informacji nt. projektów
własnych, jak się do nich przygotować i komu dedykowane są te projekty.

•:• Marszałek Andrzej Buta zaakcentował, iż proces komunikacji z potencjalnymi parterami jest dobrze
zorganizowany, natomiast doświadczenie pokazuje, że nauczyliśmy się realizować projekty partnerskie
zarówno w zakresie EFRR, jak i w zakresie EFS. Przewodniczący podkreślił rolę Miasta Opola, jako
partnera, zaznaczył, że nie ma ze strony IZ konkurencji ani rywalizacji, jest tylko współpraca i wspólna
pomoc w realizacji projektów unijnych. Jednocześnie zwrócił uwagę, iż proces wydatkowania pieniędzy
dopiero się zaczął i IZ będzie dostosowywać swoje zadania do rozwijającej się sytuacji.

•:* Pan Piotr Dancewicz — Dyrektor Biura Stowarzyszenie Aglomeracja Opolska, pokreślił rolę Miasta Opola
w realizacji projektów w kwestii trwałego inwestowania w przyszłość naszego regionu.

Pani Małgorzata Stelnicka odniosła się do wypowiedzi Pana Marszałka i poprosiła o możliwość realizacji
przez Miasto Opole większych projektów partnerskich.

Pan Wojciech Rajchel Przewodniczący Rady OPZZ Województwa Opolskiego podkreślił, iż nie mają
doświadczenia w realizacji projektów partnerskich, ale korzystając z doświadczenia samorządu, też chcą
zgłosić gotowość realizacji projektów partnerskich.

•:• Marszałek Andrzej Buła podziękował za glos Pana Przewodniczącego Rady OPZZ. Podkreślił wagę
budowania komunikacji pomiędzy IZ a potencjalnymi wnioskodawcami/ beneficjentami. Zaznaczył, że
jeśli ktoś chciałby się więcej dowiedzieć na temat planowanych do realizacji projektów powinien zwrócić
się do IZ. Wyjaśnił, iż istnieje konieczność pilnego ogłoszenia konkursów w działaniach, które zostały
uzgodnione z Komisją Europejską i Ministerstwem Funduszy i Polityki Regionalnej. W przypadku
znikomego zainteresowania w ogłoszonych konkursach będzie możliwość zgłoszenia KE wniosków
o przesunięcie środków na inne działania.

Pani Małgorzata Stelnicka zwróciła natomiast uwagę na kwestię uruchomienia przedmiotowych
środków finansowych, wyraziła obawę, czy proces ich uruchomienia nie będzie uzależniony/blokowany
poprzez spełnienie „kamieni milowych" tak, jak ma to miejsce w przypadku środków z KPO.
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• Marszałek Andrzej Buta w odpowiedzi zaznaczył, iż przyjazne nastawienie KE wskazuje, że proces
certyfikacji będzie rozwijał się prawidłowo zgodnie z planem. Instytucja Zarządzająca i Instytucje
Pośredniczące są przygotowane do wydatkowania środków, ponadto jesteśmy zobowiązani do ich
rozdysponowania zgodnie z Harmonogramem naboru wniosków o dofinansowanie w ramach FE0 2021-
2027 przygotowanym przez IZ.

• Pani Karina Bedrunka dodała, iż w dokumentach zostało wpisane, że każde województwo otrzymuje
roczną zaliczkę na wydatkowanie pieniędzy w wysokości 0,5 % alokacji Programu. Zaliczka za ostatnie
dwa lata w wysokości 1%, co stanowi ok. 9 mln EUR już wpłynęła, natomiast zbiorcze wnioski o płatność
IZ będzie składać do KE, jednak środki nie zostaną wypłacone, jeśli nie będą spełnione „kamienie
milowe".

Dalszą część posiedzenia oraz dyskusji poprowadziła Pani Zuzanna Donath-Kasiura Zastępca
Przewodniczącego KM.

• Pani Małgorzata Besz-Janicka zapytała o bezpieczeństwo finansowe beneficjentów i czy wydatki nie
zostaną przerzucone na beneficjenta.

• Pani Karina Bedrunka poinformowała, iż prefinansowanie kosztów i wydatków jest po stronie budżetu
państwa i nie zostanie przerzucone na beneficjenta.

• Pani Małgorzata Stelnicka zapytała jaką mamy pewność, iż „kamienie milowe" w postaci blokady KPO
zostaną usunięte i środki trafią do naszych budżetów.

• Pani Karina Bedrunka w odpowiedzi zaznaczyła, iż w dniu 8 lutego 2023r. miała miejsce oficjalna
inauguracja wdrażania polityki spójności w Polsce na Zamku Królewskim w obecności Premiera
Morawieckiego, który potwierdził wdrażanie polityki spójności w Polsce na kwotę 76 mld EUR.
Oczekiwanie na środki unijne i prefinansowanie wszystkich projektów jest po stronie budżetu państwa.
Jeżeli sprawa warunków podstawowych, na które składa się przede wszystkim Karta Praw
Podstawowych i Konwencja ONZ o Prawach Osób Niepełnosprawnych nie zostaną przyjęte, może to
skutkować problemami z uzyskaniem środków unijnych. Jeżeli dla danego celu szczegółowego warunek
podstawowy nie jest spełniony, to środki nie mogą być wypłacane. Zatwierdzenie Programu

Regionalnego FE0 2021-2027 rozpoczęto wdrażanie środków unijnych, w ramach którego
zadedykowano dla województwa opolskiego określoną pulę pieniędzy na 2023r., w momencie
podpisania umów, rozpocznie się proces realizacji i możliwości wypłacania zaliczek.

8. Regionalny Plan Rozwoju Usług Społecznych i Deinstytucjonalizacji - założenia i obszary interwencji
przedstawił Pan Adam Kijak Kierownik Obserwatorium Polityki Społecznej Regionalnego Ośrodka
Polityki Społecznej w Opolu. Szczegółowe informacje znajdują się w Prezentacji stanowiqcej zalqcznik nr

3 do protokołu.

Pani Zuzanna Donath-Kasiura otworzyła dyskusję.

• Pan Grzegorz Adamczyk — Zastępca Przewodniczącego Zarządu Regionu NSZZ Solidarność zapytał
o możliwość przeznaczenia środków finansowych na wsparcie projektu dotyczącego domów
wielopokoleniowych.

• Pani Agnieszka Gabruk — Zastępca Dyrektora ds. Ekonomicznych Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej
w Opolu dopytała, co oznacza stwierdzenie domów wielopokoleniowych i jednocześnie podkreśliła, iż
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celem jest wspieranie osób, które chcą zajmować się starszymi członkami rodzin w miejscu
zamieszkania.

•:• Pan Grzegorz Adamczyk w odpowiedzi zaznaczył, iż w tradycji Śląska opieka nad osobami starszymi
spoczywała na członkach rodzin i tak należy rozumieć pojęcie domu wielopokoleniowego.

• Pan Dyrektor Jacek Partyka wyjaśniając nawiązał do prezentacji o programie regionalnym i wyjaśnił, że
zaplanowane środki przeznaczone na włączenie społeczne oraz usługi społeczne i zdrowotne dla osi
priorytetowej 6 stanowią kwotę 52,8 mln EUR, natomiast dla osi 7 zaplanowano 57,9 mln EUR i. Plan
Deinstytucjonalizacji pomoże zidentyfikować obszary i grupy, do których środki powinny trafić.

Pan Piotr Dancewicz zapytał, czy w obszar osób wymagających wsparcia w codziennym funkcjonowaniu
wpisują się osoby podlegające ubóstwu energetycznemu.

•:* Pani Agnieszka Gabruk w odpowiedzi poinformowała, iż osoby wymagające wsparcia w codziennym
funkcjonowaniu to osoby, które nie mogą wykonać chociaż jednej czynności dnia codziennego
samodzielnie. Należy wziąć pod uwagę wsparcie na poziomie projektu i takie które nie wchodzi w zakres
ustawowy zadań pomocy społecznej. Ubóstwo energetyczne nie wchodzi w zakres wsparcia.

9. W sprawach różnych Wiceprzewodnicząca poinformowała o kolejnych terminach posiedzeń KM
w miesiącu marcu br. oraz o terminach spotkań w Subregionach, następnie podziękowała wszystkim za

udział w spotkaniu.

MARSZ '0,JEWÓDZTWA

ndrz;1-Bkla

Załaczniki:
1. Imienna lista uczestników spotkania,

2. Prezentacja FE0 2021-2027,

3. Prezentacja Regionalny Plan Rozwoju Usług Społecznych i Deinstytucjonalizacji.

Sporządziła:
Barbaro Łuczywo i Ewa Szczęsny
Sekretariat Komitetu Monitorującego EEO 2021-2027
Departament Programowania Funduszy Europejskich UMWO
Opole, 7 marca 2023 r.

tel. 77 54 93 812, e-mail: kmfe02021-2027@opolskie.pl
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